

CURRENT DEVELOPMENTS IN RELIGIOSITY IN THE FORMER COMMUNIST STATES OF CENTRAL AND EASTERN EUROPE: RELIGIOUS VITALITY AND SECULARITY // DEVELOPPEMENTS ACTUELS DE LA RELIGIOSITE DANS LES ETATS POST-COMMUNISTES DE L'EUROPE CENTRALE ET ORIENTALE : VITALITE RELIGIEUSE ET SECULARITE

Larissa TITARENKO

Belarus State University, Minsk

larisa166@mail.ru

Questioning the need for a special methodology for the study of Eastern Orthodoxy: Notes on peculiarities of Eastern Christianity // Avons-nous besoin d'une méthodologie spéciale pour étudier l'orthodoxie orientale? Notes sur les propriétés de l'orthodoxie orientale

FLERE, Sergej (University of Maribor, Slovenia)

sergej.flere@uni-mb.si

The particular differences of Eastern Orthodoxy allegeded by Tomka (2006) to demand a 'special research methodology', are tested on a sample of the Serbian Orthodox, comparing them to Slovenian Catholics and American Protestants. This study found no important differences in the direction suggested by Tomka, with respect to the relation between traditionalism and religiosity, to religious experience, to civil religion, to the 'esthetic component' of religion, to quest religiosity, to religious deeds/sacrifices (consequential religiosity), either structurally or as to magnitude. The exception is to be found in a somewhat stronger link between traditionalism and religiosity among the Orthodox, but the level of traditionalism among this group is lower than in the American Protestant case. Most of the differences found between the groups are attributable to higher magnitudes of religiosity in the American Protestant sample, but a clear peculiarity emerged indicating a higher presence of guilt religiosity in the Serbian Orthodox sample. The concept of God in this environment involves of a punishing God, along with a predominance of extrinsic psychological religiosity, leading to a psychologically disaffected (negative affect) situation. These peculiarities probably pertain to some substantial specifics of Eastern Orthodox piety.

Les différences particulières de l'Orthodoxie orientale attribuées par Tomka (2006) revendiquant une «méthodologie particulière de recherche» sont vérifiées sur un échantillon de Serbes Orthodoxes mis en comparaison avec les Catholiques Slovènes, Musulmans Bosniaques et Protestants Américains. Aucune différence pertinente n'est trouvée dans la direction suggérée par Tomka à l'égard de la relation entre le traditionalisme et la religiosité, l'expérience religieuse, la religion civile, les actes religieux (la consequentialité religieuse), de type structurel ou en terme d'étendue. La seule exception observable est une relation correlative plus forte entre le traditionalisme et la religiosité chez les Orthodoxes, mais l'étendue du traditionalisme dans ce groupe est plus bas en comparaison avec l'échantillon de Protestants Américains. Les différences les plus marquées entre les groupes concernant ces indicateurs sont attribuables à la puissance de la religiosité (chez les Protestants Américains) (sur l'environnement). D'autre part, une différence signifiante se trouve dans la présence plus importante d'une religiosité de culpabilité chez les Serbes Orthodoxes. Le concept de Dieu dans cet environnement est un concept de Dieu punitif qui va de pair avec une prédominance de la religiosité psychologique extrinsèque menant à une affectivité négative

(anxiosité). Ces caractéristiques sont probablement à chercher dans des particularités essentielles de l'Orthodoxie Orientale.

From Homo Sovieticus to Homo Spiritualis? Religious Vitality and Secularism in Postcommunist Slovakia // De l'Homo sovieticus à Homo spiritualis ? La vitalité religieuse et la sécularité en Slovaquie postcommuniste

MORAVCIKOVA, Michaela (Institute for State-Church Relations, Bratislava, Slovak Republic)
michaela@duch.sk

The change in socio-political conditions after the Velvet Revolution brought about a diametrically different framework of religious life and the perception of secularism in the transforming Slovak society. Legislation enacted after the fall of communism abolished a multitude of restrictive measures aimed at stifling religious practice and promoting the progressive atheisation of society. The euphoria of the early postcommunist years was a period of heightened activity for churches and the start of their effort to revitalize religious life and the influence of religion over social events as well. The visions of the future held by part of the population were colored primarily by the notion of religious life that existed forty years ago. The progressive formation of a liberal-democratic society, the secularising influences, important value-based issues brought to the fore in the framework of the European integration process however greatly influenced religiosity, religious institutions themselves, and the Slovak political scene. Gradually, the tendency towards a “quantitative increase” of religiosity has reached something of a plateau and problems with the perception of State neutrality, the extrapolating of political authority, the application of legal means for exerting the religious freedom in the modern democratic society, have become key issues.

Le changement des conditions socio-politiques après la Révolution de velours a posé un cadre totalement neuf pour la vie religieuse et la perception de la sécularité dans une société slovaque en pleine transformation. La législation entrée en vigueur après la chute du communisme a supprimé la multitude de mesures visant à restreindre le développement de la vie religieuse dans le but d'une athéisation progressive de la société. L'euphorie des premières années postcommunistes représentait une période d'activité croissante des Églises et le point de départ de leur effort de revitalisation de la vie religieuse, ainsi que pour influencer la vie sociale. Les perceptions du futur d'une partie de la population correspondaient à l'image de la vie religieuse quarante ans auparavant. La formation progressive d'une société libérale-démocratique, les influences sécularisatrices, les importantes questions relatives aux valeurs ouvertes dans le cadre du processus d'intégration européenne ont pourtant influencé de façon considérable la religiosité, les institutions religieuses et la scène politique slovaque. Progressivement, la tendance à la "montée en puissance" de la religiosité se voit mettre un point d'arrêt, tandis que des questions telles que la perception de la neutralité de l'État, les dérives de l'autorité politique, ou la mise en place de mesures législatives protégeant la liberté religieuse se font jour.

Why is the Czech society secularized? // Pourquoi la société tchèque est-elle sécularisée?

VIDO, Roman (Masaryk University, Brno, Czech Republic)
vido@fss.muni.cz

When studying contemporary religious situation in Europe, sociologists often come to the conclusion that the Czech Republic is one of the most secular countries in that region. However, very little effort

has been made so far toward more detailed explanation of this fact. The aim of this paper is to present a couple of hypothesis about several possible factors which may have played a significant role in the religious development in the Czech Republic in the past. For these purposes, some key contributions in the field of theories of secularization are taken into account (Martin, Dobbelaere, Bruce, Tomka). The religious situation in the Czech Republic is analyzed in comparison with other European countries, particularly post-communist countries of Central Europe (Slovakia, Poland, Hungary). The author is primarily concerned with traditional, institutionalized forms of religion.

Etudiant la situation religieuse contemporaine en Europe, les sociologues trouvent souvent que la République tchèque est parmi les pays les plus sécularisés. Toutefois, il y a peu d'effort d'interprétation détaillée de ce fait dans les analyses sociologiques. L'intention du présent article est la présentation de quelques hypothèses des facteurs qui ont été peut-être importants pour le développement religieux en République tchèque. Pour cette raison, plusieurs contributions clés des théories de la sécularisation sont employées (Martin, Dobbelaere, Bruce, Tomka). La situation en République tchèque est analysée en comparaison avec d'autres pays européens (les pays postcommunistes de l'Europe centrale particulièrement). L'auteur y observe les formes religieuses traditionnelles et institutionnalisées

Religious Identity and Political Conceptions in Croatia // *L'identité religieuse et les conceptions politiques en Croatie*

NIKODEM, Krunoslav (University of Zagreb, Croatia)
knikodem@ffzg.hr

The paper is analyzing the relations between different dimensions of religious identity and political conceptions in the contemporary Croatian society. The main question of this paper is how much democratic changes influence the connection between religion and national politics. This paper is based on the results of an empirical research «Modernization and Identity in Croatian Society» conducted during the year 2004 on the representative sample of 1202 Croatian citizens (48.1% male and 51.9% female). In this sense we are using two instruments, one for the religious identity and one for the political conceptions. First one is mostly based on one instrument (drawn from the “Aufbruch” research project) of religious identity, with twelve statements from which we got (by using the factor analysis) four dimensions of religious identity (traditional, sexual-moral, individualistic and socio-ascetic). Second one contains twenty four statements from which we got five political conceptions (ethnocentrism, clericalism, technocratism, socialism, Europeism and civil society).

Cet article analyse des relations entre différentes dimensions de l'identité religieuse et conceptions politiques dans la société croate contemporaine. La question principale de cet article est combien les changements démocratiques influencent le raccord entre la religion et la politique nationale. Cet article est basé sur les résultats d'une recherche empirique «La modernisation et l'identité dans la société croate» conduite en 2004 sur le groupe représentatif (48.1% masculins et 51.9% femelles) de 1202 citoyens croates. Dans ce sens nous utilisons deux instruments, l'un pour l'identité religieuse et l'autre pour les conceptions politiques.

Le premier est plus basé sur un instrument (tiré de la recherche «Aufbruch») de l'identité religieuse, avec douze assertions desquels nous avons obtenu (avec l'analyse factorielle) quatre dimensions de l'identité religieuse (traditionnelle, sexuelle-morale, individualiste et socio-ascétique). Le deuxième

contient vingt-quatre assertions dont nous avons obtenu cinq conceptions politiques (cléricalisme, ethnocentrisme, technocratisme, socialisme, européisme et société civile).

Secularization and Social Differences: Youth and Religion in Hungary // *Sécularisation et différences sociales: Jeunesse et religion en Hongrie*

ROSTA, Gergely (Pázmány Péter Catholic University, Hungary)
rosta.gergely@t-online.hu

New empirical data from the sociological research of the Hungarian youth allows us to describe the state of the religiosity and its change among young people between 15 and 29. In addition, on the basis of the large-n samples the characteristics of the committed religious and the non-religious sub-population can be compared in view of their material and cultural conditions, value preferences and deviant behaviours. This two goals provide a twofold picture: a shrinking minority of institutionally involved religious youth with a significantly distinct features in other fields of life.

Les données les plus récentes des analyses sociologiques concernant les jeunes hongrois permettent de présenter la religiosité et ses changements au sein de la génération de 15-29 ans. De plus, grace au grand nombre des données on peut comparer les jeunes croyants engagés avec les jeunes non-croyants, à l'égard de leurs situations culturelles, de leurs préférences de valeur et de leurs comportements déviants. Ces deux buts nous montrent une image à double face: les jeunes institutionnellement croyants représentent une minorité rétrécissante qui montrent des caractéristiques différentes dans les autres domaines de la vie également.

The Social Status of Churchgoers in Czech Republic – The Case Study // *Le statut social des croyants pratiquants en République tchèque – Étude de cas*

HLAVINKOVA, Lucie (Masaryk University Brno, Czech Republic)
rhlavinka@quick.cz

This paper focuses on the social status of churchgoers (Roman-Catholic Church members) in Czech Republic – one of the most secular countries in Europe. The number of worshippers who practice their faith is very small and still decreasing here. The case study, based on focus-groups field research, brings deeper view and better understanding of respondents interactions, linkages between objective structures of social context (Czech Republic as a secular society) and subjective significant conceptions of the respondents who feel as members of a minority group. The respondents feel marginalized and stigmatized, that's why they develop strategies to neutralize their stigma and improve their social status. They describe their feelings about their perception in society, impact of labeling on themselves and feelings of differentness because of societal stereotypes created by former communist ideology and still persisting.

Cet article concentre sur le statut social des croyants pratiquants – membres de l'Église catholique romaine en République tchèque, un des pays les plus sécularisés de l'Europe. Le nombre des pratiquants est très bas et continue à diminuer. Une étude de cas qui se base sur une recherche sur le terrain du type « focus groups » permet de mieux comprendre les interactions des enquêtés avec leur ambiance et les liens entre les structures objectives du contexte, que constitue la société sécularisée

en République tchèque, et les représentations subjectives des enquêtés, qui ont l'impression de faire partie d'une minorité stigmatisée et, par conséquent, ils mettent en œuvre des stratégies visant à neutraliser leur stigmata et améliorer leur statut social.

Religious space: the case of Lithuania // *L'espace religieux: le cas de Lituanie*

VOSYLIUTE, Anele (Institute for Social Research, Vilnius, Lithuania)
avosyliute@takas.lt

In the paper the author analyses the meanings and behaviour of people in sacred places in postsoviet period. The change of Catholic church infrastructure in this period is taken into consideration. As the methods of investigation are used historical and contemporary material, fragments of the nonformal interviews with believers. In the soviet period the role of church as defender of Lithuanianess and spiritual force of the nation was very strong; religious, national culture and patriotism were identified all the time. Since 1990 the role of the Catholic church in Lithuania is important as a sacral, spiritual and social power. The central purpose of people gathering in the church is to gain religious status, to worship, to communicate. The significant meanings of church as a holy place include religious, aesthetic, moral and transcendental aspects: it helps in the formation of solidarity ties. Very significant sacred place for the individuals is cemetery. Each cemetery reveals the social structure and differentiation of past society, national heroes, family belonging. The author displays its meanings related with emotions, moral education and memory of visitors. The author reveals how important is now church for marginals as the place of Caritas. Charity have old tradition, now it is the communication between religious and secular organisations, elite layer, rich firms and the poor people. The contacts among the givers and the recipients of philanthropy reflect the vital relation between the *strong* and *weak* parts of society; it helps to develop their reciprocal trust.

L'auteur recherche dans sa etude les sens et les traits de conduite des hommes dans les lieux sacre apres le declaration d'indépendance de pays, en temps post-sovietique. Elle utilise de la litterature sociologique, les donnees recueillies aux methodes nonformalistes. L'article analyse l'importance et le role modern de l'Eglise Catholique en Lituanie. Une attention particuliere est accordee a ces caracteristiques, comme l'obtention de l'etat et l'identite religieux et moral, transcendant, esthetique, communication valeur. Comme la place sacre et spiritual le cimetiére seront discutees. L'article montre comment les institutions social et religieux sont s'engager activement en l'activite philanthropique.

Social dynamics of religiosity in Belarus // *La dynamique sociale de la religiosité en Biélorussie*

BABOSOW, Eugenij (Institute of Sociology, Minsk, Belarus)
hild7@yandex.ru

There is a religious renaissance in Belarusian society: since 1990 till 2006 the number of religious communities has increased from 900 to 2886, the number of registered denominations increased from 9 to 26. According to surveys data, the number of believers has increased from 22 to 57 %, the number of non-believers has reduced from 65 to 13%. However, the self-estimation of a level of religiosity has sharply changed in comparison with the traditional type of religiosity: 7 % of the declared believers visit divine services on a regular basis, 54.5 % – occasionally, and 36.8 % do not visit divine service. Inhabitants of various geographical regions of Belarus estimate the role of religion ambiguously: while 53% believers in western regions of the country agree that religion plays

the primary role in their life, 45.3 % believers in the eastern regions said that religion does not matter at all in their life.

Une renaissance religieuse a lieu actuellement dans la société biélorusse: de l'an 1990 à 2006 la quantité de communautés religieuses a augmenté de 900 jusqu'à 2886 (presque de trois fois), le nombre de croyants a augmenté de 22 à 57% du nombre total de personnes interrogées, le nombre d'athées a diminué de 65 à 13%, la quantité de confessions a augmenté de 9 jusqu'à 26. Les hauts paramètres du niveau de religiosité selon les autoestimations se diffèrent sérieusement avec les caractéristiques de la conduite dans la vie quotidienne. Moins de 7% de croyants déclarés fréquentent régulièrement les liturgies, 54.5 % y vont de temps en temps, 36.8% n'y vont jamais. La vision du rôle de la religion chez les habitants de régions différentes de Biélorussie est aussi contradictoire. Dans les régions occidentales 53 % de croyants notent que son rôle est primordial dans la vie, mais dans celles orientales 45.3 % de croyants considèrent que la religion ne joue aucun rôle dans leur vie.